
7 سیاسی

اخراج کنند

آقای رئیسی! یادتان هست 

توقیف هواپیمای ماهان 

واکنش هواپیمایی ماهان 

فعلا خبری نیست!

رئیس دفتر روحانی

ادعای »المانیتور« 

محمود الله مرادی دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر کردستان گفت: 
تمام دســتگاه های دولتی موظفند تمام افــرادی که بی حجاب یا بد حجاب 
هســتند از مجموعه خود خارج کننــد. وی افزود: آزادی که دنبال می کردیم 
رهایی از اسارت قدرت های سلطه گری که همه شونات اجتماعی، فرهنگی 
و سیاســی ما را گرفته بودند و جهموری اسلامی براساس اعتقادات دینی بنا 

شد که حجاب اسلامی یکی از آن ها است.

روزنامه جمهوری اســلامی نوشــت:به رئیس جمهور رئیسی یادآور 
می شــویم شــما در یکی از برنامه های تبلیغات تلویزیونــی انتخاباتی گفته 
بودید:بعضی ها فکر می کنند هزینه بازنشستگان عزیز لشکری و کشوری کم 
شده است. این ها نوه دارند، نتیجه دارند. باید برای بچه هایش هدیه بخرد. این 
افراد انتظاراتشــان به تبع خرج زندگی شان بالا رفته است حتی شاید تا دو یا 
سه برابر شده باشد. در اطرافیان خود ما هم بازنشستگانی در این شرایط هستند 
و می گویند مشــکلات ما از زمانی که شــاغل بودیم بیشتر شده است. دولت 
)دولت وقت( به ما اعلام کند چرا دست در جیب صندوق های بازنشستگی 

و بازنشستگان می کند؟

دولــت آرژانتین یک بوئینگ ۷۴۷ متعلق به خطوط هوایی ماهان ایر را 
که در اجاره شرکت دولتی کونویاسا ونزوئلا قرار داشته در فرودگاه بوئنوس 
آیرس توقیف کرده است. در این هواپیمای باری که تحت تحریم آمریکاست، 
هفت خدمه ایرانی و ۹ خدمه ونزوئلایی حضور داشــته اند که همه آن ها هم 
اکنون در آرژانتین به سر می برند و به دلیل توقیف گذرنامه هایشان نتوانسته اند 

به ونزوئلا بازگردند.

مدیر روابط عمومی هواپیمایی ماهان گفت: هواپیمای توقیف شــده در 
آرژانتین در تملک ونزوئلا اســت و هیچ ارتباطی با شرکت هواپیمایی ماهان 
ندارد. امیرحسین ذوالانواری افزود: هواپیمای توقیف شده بیش از یک سال 
پیش به یک شــرکت هواپیمایی ونزوئلایی واگذار شــده و هیچ گونه ارتباط 
مالکیتی با شرکت هواپیمایی ماهان ندارد. وی در خصوص بازداشت خدمه 
این شرکت نیز گفت: اگر بازداشت خدمه این شرکت هم صحت داشته باشد، 
این ارتباطی با شــرکت ماهان نمی تواند داشته باشد، چون هواپیما در اجاره 

ایرلاین ونزوئلایی است و ارتباطی با هواپیمایی ماهان پیدا نمی کند.

امیرآبادی فراهانی، عضو هیات رییســه مجلس گفت : زیرساخت های 
بانک مرکزی برای ارائه خدمات کارت الکترونیکی به عنوان کالا برگ فراهم 
نیست فعلا پرداخت یارانه نقدی ادامه پیدا می کند، احتمالا بعد از شهریور ماه 

تکلیف این موضوع روشن می شود.

مجری جهان آرا به صحبت های رئیس دفتر روحانی واکنش نشان داد و 
گفت: واعظی رئیس دفتر دولت سابق، اخیرا در اظهار نظری گفته است دلار 
را ۲۴ هزار تومان تحویل دادیم و حالا ۳۲ هزار تومان شده، اما گویا فراموش 

کرده اند خودشان دلار را ۳ هزار تومان تحویل گرفته بودند.

المانیتور مدعی شد: علت سفر سرزده نفتالی بنت به ابوظبی ایجاد دفاع 
منطقه ای ضد توانمندی موشکی و پهپادی ایران بود. پایگاه آمریکایی المانیتور 
نوشت: سفر سرزده نفتالی بنت نخست وزیر رژیم صهیونیستی به ابوظبی و 
دیدار با بن زاید به وضوح نشان دهنده راهبرد اسرائیل-آمریکایی برای ایجاد 

یک اتحاد بزرگ منطقه ای است که با تهدید ایران مواجه خواهد شد.

اخبار ویژه ... زنگنه عضو کمیسیون برنامه و بودجه:

تصمیماتخلقالساعهکشوررادچارالتهابمیکند

سرویس سیاسی- محسن زنگنه 
نماینده تربت حیدریه با بیان این مطلب 
گفت: علــت دیگر این التهاب موجود 
در بازار عدم وجــود راهبرد اقتصادی 
اســت یعنی تولید کننده مــا الان مردد 
اســت و نمی داند فردا چه می شود در 
پــی این تردید تقاضای ارز بالا می رود 
که البته این تقاضا مربوط به الان نیست 
بلکه برای شــش ماه دیگر اســت ولی 
چون تولیدکننــده نمی داند چه اتفاقی 
می خواهد بیفتد الان نســبت به خرید 
دلار اقدام می کند البته این تقاضا فقط از 
طرف تولید کننده نیست بلکه از طرف 

مردم هم هست .
وی افزود: مردم با این تورم نگران 
هستند که پولشان کم ارزش شود وقتی 
تورم ۴۰درصد باشــد طبیعی است که 
مردم نگران دارایی هایشان باشند ما نمی 
توانیــم مردم را ســرزنش کنیم که چرا 
نگران دارایی های تان هســتید روز به 
روز ارزش دارایی های ریالی شان پایین 
تــر می آید. وی افزود: در واقع عدم افق 
روشن از اقتصاد باعث تقاضاهای کاذب 
یا جلو انداختن تقاضای ارز می شود در 
همین مدت چند روز تماس های زیادی 
از تولیدکننده ها داشتم که تاکید داشتند 
ارز بخریم یا نه؟ آنها نگران آینده بودند 

و این نگرانی طبیعی است.
زنگنــه گفت: قطعــا تکانه های 
خارجی مثل برجام و سایر عوامل نیز در 
این التهابات تاثیر دارد، اینکه می گویند 
نباید اقتصادمان را به مســائل خارجی 
گره بزنیم سخن درستی نیست چطور 

وقتی نهاده دام گران می شود تاکید داریم 
کــه چون در اروپا تورم وجود دارد پس 
گندم اینجا گران می شود و قیمت نهادها 
را به مســائل خارجی گره می زنیم ولی 
وقتی به قیمت ارز می رســد می گوییم 
ربطی ندارد. قطعا تحولات خارجی در 
شــاخص های اقتصادی نه در کشور ما 
بلکه در هر کشــوری موثر است حالا 
ممکن است در کشوری کمتر یا بیشتر 
باشــد . وی تصریح کرد: دولت با اینکه 
نگاه و راهبردش این بود که کشور را به 
برجام گره نزند اما به جهت خوش بینی 
ها فراوانی که به جامعه از مذاکرات وین 
القا کرد عملا گره زد. گره زدن همیشــه 

این نیست که شما خبرهای بد را ندهید 
گاهــی اوقات وقتی خبرهای خوب را 
می دهید و ایجاد انتظار می کنید این هم 

به نوعی گره زدن است.
زنگنه افزود: درست است دولت 
در عمل نشــان داد که خودش را معطل 
برجام نکرده اســت اما با همین خوش 
بینی هایی که اوایل دولت اتفاق افتاد و 
گفتند هفته آینده مذاکرات به سرانجام 
می رســد و برجام امضا می شود خود 
این مســئله باعث شد افکار مقداری به 

اتفاقاتی که در وین بود گره بخورد .
نماینده تربت حیدریه در مجلس 
در مورد ادامــه افزایش قیمت ارز بیان 

کرد: افزایش قیمت ارز و طلا بســتگی 
به سیاست های دولت دارد، دولت باید 
فضای آرامش را در کشــور ایجاد کند 
،تصمیمات خلق الساعه و بدون در نظر 
گرفتن عواقب آن کشور را دچار التهاب 
می کند. وی گفت: برداشــتن ارز۴۲۰۰ 
اقدام بسیار خوبی بود ولی می توانست 
ملایــم تر و با لحاظ همه جوانب پیش 
برود. در دوماه گذشــته فقط در حوزه 
گمرکی۵۲ بخشنامه صادر شده است. 
هنــوز آیین نامه هــای اجرایی بودجه 
ابلاغ نشــده اســت و دولت در مورد 
حقوق گمرکی مــواد اولیه و کالاهای 
واســطه ای لایحه به مجلس ارائه می 
دهد، این تصمیمات باعث می شــود 
بازار بهم بخورد. وی گفت: دولت باید 
مقداری منســجم تر عمل کند . بخش 
های مختلــف دولت اولویت هایی در 
ذهن شــان است و آن را پیش می برند 
اما باید توجه داشت که اقتصاد برکه ای 
اســت که اگر تلنگری بزنید تمام برکه 
تحت تاثیــر قرار می گیرد و لذا ما نمی 
توانیم حقوق بازنشسته را تغییر بدهیم 
و فکر کنیم بر ســایر مسائل تاثیر ندارد. 
قطعا حقوق بازنشسته بر ارز تاثیر دارد و 
حتما ارز بر قیمت مرغ تاثیر دارد و قطعا 
آن چهار قلم کالا که ارز ترجیحی شان 
حذف شود بر هزار قلم دیگر تاثیر دارد 
نمی دانم وقتی دوستان می گویند فقط 
همین چهارقلم افزایش دارد با چه دلیلی 
این حرف را می زنند. دوســتانی که به 
دولت و آقای رئیسی مشاوره می دهند 
مقداری باید با تدبیر بیشتری عمل کنند.

محسن زنگنه عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با اشاره به افزایش قیمت دلار، گفت: یکی از دلایل التهاباتی که در بازار ارز و طلا
 وجود دارد رشد نقدینگی است. تولید نقدینگی به تنهایی در کاهش ارزش پول ملی نقش داشته و دارد. ممکن است ما دو یا سه سال قیمت دلار را 

سرکوب کرده باشیم ولی یک مرتبه این جهش داشته است و متاسفانه بانک مرکزی هیچ برنامه ای برای کنترل این نقدینگی ندارد .

قطعــا تکانه های خارجی مثل برجام و ســایر عوامل نیز در این 
التهابات تاثیر دارد، اینکه می گویند نباید اقتصادمان را به مسائل 
خارجی گره بزنیم ســخن درستی نیست چطور وقتی نهاده دام 
گران می شود تاکید داریم که چون در اروپا تورم وجود دارد پس 
گندم اینجا گران می شود و قیمت نهادها را به مسائل خارجی گره 
می زنیم ولی وقتی به قیمت ارز می رســد می گوییم ربطی ندارد.

عامریان مدیرعامل صندوق بازنشستگی کارکنان فولاد مطرح کرد: 

علاوه بر فساد در شرکت ها با پدیده »ترک فعل« مدیران نیز مواجه هستیم

سرویس سیاسی- رئیس فراکسیون 
مســتقلین ولایی گفت: احساس من این 
اســت که غیرعلنی شدن جلسه مجلس 
به ایــن خاطر بود که افــراد جدیدی به 
منتقدان دولت اضافه شدند. این ها کسانی 
هســتند که از طرفداران شــدید دولت 
بودند، برای دعوت به کاندیداتوری آقای 

رئیس جمهور امضاء جمع می کردند.
غلامرضــا نــوری نماینــده مردم 
بستان آباد در مجلس شورای اسلامی؛ در 
پاسخ به سوالی در رابطه با جلسه غیرعلنی مجلس، گفت: همانطور که در بخش 
علنی جلسه مشــاهده کردید تعدادی از نمایندگان به این مساله انتقاد داشتند و 
معتقد بودند که جلسه صبح می توانست علنی باشد تا مردم در جریان تلاش ها و 

نگرانی های نمایندگان در خصوص موضوع مهم معیشت قرار گیرند.
وی ادامــه داد: اعتقاد نمایندگان منتقــد بر این بود که اجازه دهید مردم هم 
در جریان امور قرار بگیرند و درســت هم می گفتند. شــاید خیلی موضوعات و 
مباحث طرح شده در این جلسه هم آنچنان محرمانه یا درخور جلسه غیرعلنی 
نبود، مباحث عمدتا اشکالاتی بود که اکنون در سیستم اجرایی کشور وجود دارد 
و انتقاداتی بود که از ســوی نمایندگان دولت به عملکرد مسئولان اجرایی وارد 

می شد.
رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس یازدهم افزود: منتها احساس من این 
است که غیرعلنی شدن جلسه به این خاطر بود که افراد جدیدی به منتقدان دولت 
اضافه شدند. این ها کسانی هستند که از طرفداران شدید دولت بودند، برای دعوت 
به کاندیداتوری آقای رئیس جمهور امضاء جمع می کردند. لذا برداشت من این 
است که این ها نخواستند مردم به صورت علنی ببینند که بعد از چند ماه خیلی زود 
تبدیل به منتقد دولت شده اند و دارند از سیاست ها و کارهای دولت انتقاد می کنند.
وی افزود: من فکر می کنم که این انگیزه، عامل غیرعلنی شــدن جلسه بود 
وگرنه اکثر موضوعات مطرح شده همین مباحث روز جامعه در بحث  قیمت ها و 
تامین نهاده ها بود در واقع همین موضوعات عمومی که مردم بهتر از ما در جریان آن 
هستند. اما شکل طرح این موضوع و اینکه یک سری از افرادی که من تاکنون ندیده 
بودم از دولت انتقاد کنند، اکنون منتقد شد ه اند، احتمالا باعث این اتفاق شد.نوری 
همچنین در پاسخ به این سوال که »در آستانه یکسالگی دولت هستیم، با این تغییری 
که در فضای مجلس مشاهده کردیم، به نظر شما چه اندازه با شروع روند اجرایی 
شدن استیضاح ها که چند ماهی  است مطرح شده، فاصله داریم؟«، عنوان کرد: من 
تاکنون اعتقادم بر این بود که هیچ استیضاحی در این مجلس اتفاق نمی افتد چون 
مجلس خیلی سیاسی به این موضوع نگاه می کرد. اما از اظهارنظرهای روز گذشته 
که در جلسه غیرعلنی انجام شد، البته نمی دانم در فضای علنی هم این انتقادات 
تکرار و بیان خواهد شد یا خیر، اما این نشان می دهد که احتمالا یک اتفاقاتی هم 
در ایــن حوزه رخ دهد.وی افزود: به این علت که انتقادات خیلی شــدید بود و 
طیف منتقدان وسیع شده است، من احتمال می دهم که یک تغییر رویکردی هم 

در مجلس رقم بخورد.
رئیس فراکسیون مستقلین مجلس ابراز داشت: البته این ها نافی مسئولیت  
ما در قبال کارهایی که انجام دادیم نیســت اما شــاید برخی بخواهند یک نوعی 

جبران کنند.

ســرویس سیاسی- ســخنگوی 
شورای نگهبان از رد طرح شفافیت قوای 
ســه گانه، دســتگاه های اجرایی و سایر 

نهادها خبر داد.
هــادی طحان نظیف در نشســت 
خبری خود با اصحاب رســانه با اشاره 
به بررســی طرح شفافیت قوای سه گانه، 
دســتگاه های اجرایی و ســایر نهاد در 
شــورای نگهبان گفت: طرح شــفافیت 
قوای ســه گانه، دســتگاه های اجرایی و 
ســایر نهادها در جلسات شورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفت و بر اساس 
بررسی های به عمل آمده نسبت به برخی از مواد آن ابهامات و اشکالاتی  وجود 

داشت که به مجلس شورای اسلامی برگردانده می شود.
ســخنگوی شــورای نگهبان تاکید کرد: برخــی از موضوعات به خاطر 
اهمیت شــان باید دقیق نگارش شود و شورای نگهبان بر اساس شرع و قانون 
قوانین را مورد بررسی قرار می دهد. وی افزود: در ماده یک که در مورد مشمولان 
این طرح مواردی آمده است که اشکالات و ابهام داشت، بعضی از نهادها چندین 
بار اسم شــان ذکر شده اســت. این نحوه نگارش و نحوه تکرار مغایر با قانون 

است. یا بند ۲-۱ بعضی از صندوق ها عنوان شان به خوبی ذکر نشده است.
وی بیان کرد: در بند ۳-۱ در مورد دادگاه های انقلاب نوشــته شده است 
اطلاع رسانی ایرادی ندارد مگر در موارد سری که مشخص نیست این اطلاعات 

سری چگونه است.
طحان نظیف ادامه داد: در مورد محاکم گفته شــده کلیه آرای دادگاه های 
انقلاب و عمومی با حفظ حریم شخصی؛ مواردی از این دست ذکر شده است 

که شورای نگهبان ابهاماتی در این موارد دارد.
وی افزود: برخی از ابهامات درخصوص بخش خصوصی است که سال ها 
برای به دست آوردن آن زحمت کشیده شده است که عمومی کردن آن صلاح 
نیست. سخنگوی شورای نگهبان بیان کرد: در خصوص دادگاه های عمومی و 
انقلاب بحثی که در شورای نگهبان داشتیم این بود که انتشار برخی از آرا امکان 
دارد اشــاعه فحشــا باشد و یا منافی عفت باشد در این گونه موارد که نسبت به 

آرا مسائلی وجود دارد باید بر اساس قیود رفتار شود.
 وی اظهار داشت: این مصوبه و برخی مصوبات دارای ابهاماتی است که 
باید مشــخص شود. تذکراتی نســبت به برخی از عناوین وجود داشت که به 
مجلس اعلام خواهد شد . حسب اظهارنظر هیات عالی نظارت بر حسن اجرای 
سیاست های کلی نظام، اظهارنظرهایی از طریق نامه به دست ما رسیده است که 

این ها به مجلس خواهد رسید.
سخنگوی شورای نگهبان در رابطه با اشکالات این طرح گفت: اشکالات 
در رابطه با اساس این طرح نیست بلکه در رابطه با نحوه اجرا و سازوکارهای 
طرح اســت تا این موارد دقیق ذکر نشــود، اجرای چنین قانونی را نمی توانیم 
شــاهد باشــیم. طحان نظیف گفت: در ماده دوم طرح موضوع آن این اســت 
نهادهــا باید چه اطلاعاتی را شــفاف کنند و  مــوارد متعددی هم برای آن ذکر 
شــده است، مانند صورت های مالی و اطلاعات اموال و دارایی ها و درآمدها و 
هزینه ها و تخصیص و توزیع بودجه، واگذاری زمین و مواردی از این دســت 
را قانون گذار ذکر کرده که باید شفاف باشد، ابهاماتی در شورای نگهبان نسبت 

به این موضوعات وارد شد .
وی در ادامه بیان کرد: نسبت به ماده ۳ طرح هم ایراداتی گرفته شد موضوع  
این بند مربوط به شــفافیت فرایند تصمیم گیری اســت مثل شفافیت مشروح 
مذاکرات و شــفافیت آرا این ها باید دقیق ذکر شــود، در این ماده هم حکمی 
نسبت به مجمع تشخیص آمده در حالی که ذیل اصل ۱۱۲ قانون اساسی آمده 
که مقررات مربوط به مجمع تشخیص باید توسط مجمع تشخیص تهیه  شود 

اینکه مجلس به این امر ورود کند، مغایر با قانون اساسی است.

ســرویس سیاسی-دســتیار وزیر امور خارجه به زمینه های شکل گیری 
کنفرانس مشترک با کشور های حاشیه خلیج فارس اشاره کرد و گفت: ایران به 
اندازه کافی ابزار و امکانات دارد که با ۱۵ کشور کنفرانس مشترکی را برگزار کنیم.
عبدالله سهرابی در خصوص تشکیل کنفرانس مشترک با کشور های حاشیه 
خلیج فارس و عربستان برای رفع دغدغه های بین المللی با اشاره به اظهار نظر 
وزیر امور خارجه کشورمان مبنی بر اینکه در برابر زیاده خواهی های طرف مقابل 
از ابزار ها و اقتدارمان اســتفاده می کنیم و در برابر رفتار منطقی طرف مقابل در 
چارچوب منطقی ابتــکارات و ایده های خود را ارائه می دهیم، گفت: در حوزه 
غرب آسیا و همسایگان شرایط ویژه ای داریم، زیرا برای نخستین بار نیست که 
آژانس بین المللی اتمی بدون رعایت شان یک سازمان بین المللی، اقدام سیاسی 

علیه ایران انجام می دهد.
وی در برنامــه »بدون خط خوردگــی« رادیو گفتگو افزود: آژانس بار ها از 
مراکز ایران بازرســی کرده اســت، اما وقتی در ایران هستند یک حرف می زنند 
و هنگامی که به آژانس باز می گردند تحت فشــار لابی صهیونیســت ها حرف 

دیگری می زنند.
دســتیار وزیر امور خارجه در ادامه از اهتمام ویژه دولت برای همکاری با 
همســایگان گفت و بیان کرد: بعد از وقوع انقلاب اسلامی در سال ۵۷ نخستین 
دولتی که انقلاب را به رســمیت شناخت کشــور کویت و پس از آن نیز کشور 
قطر بود. دولت ســیزدهم با یک نگاه و رویکرد جدید به همســایگان روی کار 

آمده است.
وی با اشاره به مختصات همسایگان ایران اظهار کرد: ایران با ۱۵ کشور از 
جمله هشت کشور دریایی با جمعیت ۶۰۰ میلیون نفری همسایه است و ایران 
با این کشــور ها به اندازه کافی ابزار و امکانات دارد که دور هم جمع شــویم و 

کنفرانس مشترکی را برگزار کنیم.
سهرابی به ظرفیت ها و زمینه های شکل گیری کنفرانس مشترک با کشور های 
حاشیه خلیج فارس اشاره و عنوان کرد: سازمان اوپک گازی، سازمان کنفرانس 
اسلامی و شورای همکاری خلیج فارس از جمله سازمان ها و بستر هایی هستند 

که در منطقه وجود دارد.
این دیپلمات با سابقه کشورمان با بیان این موضوع که ایران با شش کشور 
همسایه خود همکاری های امنیتی امضا کرده است، گفت: تنگه هرمز یک جایگاه 
استراتژیک در منطقه دارد، زیرا بیش از ۴۰ درصد انرژی دنیا از این منطقه مبادله 
می شود و اساسا غذای بخش زیادی از مردم وابسته به این تنگه است که در اختیار 

جمهوری اسلامی ایران است.
وی از نوع نگاه ایران به همســایگان گفت و بیان کرد: قدرت توانمندی و 
بازدارندگی در دفاع از همســایگان در اختیار مقامات نظامی جمهوری اسلامی 
ایران است تا در برابر هر گونه تهدید احتمالی ایستادگی کنند. این مسائل سبب 
شــده است دشمنان ایران و کشور های اسلامی منطقه دست و پای آخر خود را 

بزنند.

نوری رئیس فراکسیون مستقلین مطرح کرد؛

احتمال تغییر رویکرد مجلس در قبال 
استیضاح ها وجود دارد

 سخنگوی شورای نگهبان مطرح کرد؛

رد طرح شفافیت قوا در
 شورای نگهبان

دستیار وزیر امور خارجه:

زمینه های لازم برای تشکیل کنفرانس 
مشترک با کشور های حاشیه خلیج 

فارس وجود دارد

مدیرعامل  سیاسی-  سرویس 
صندوق بازنشستگی کارکنان فولاد 
می گوید: امســال حــدود ۶۰درصد 
از تعهــدات صنــدوق را دولــت 
پرداخــت می کنــد و ۳۰-۴۰درصد 
آن را صندوق درصــورت رد دیون 
دولت می توانــد تقبل کند. صندوق 
بازنشســتگی کارکنان فولاد یکی از 
باسابقه ترین صندوق های مربوط به 
کارگران و کارکنان کشــور است که 
در سال های اخیر با فراز و نشیب های 
فراوانی دســت و پنجه نرم کرده و در 
دوره ای در دهه نود تا آســتانه ادغام 
با صندوق بازنشســتگی کشــوری 
نیز رفته بود. مســائلی چون فســاد، 
دیون دولتــی و بدهی های نجومی، 
تصدی گری و سایر چالش های رایج 
در صندوق های بازنشستگی مختلف 
در این صندوق نیز مشاهده شده که در 
دوره مدیریت جدید صندوق، بحث 
مقابله با این آسیب ها به شکل جدی تر 

مطرح شده است. 
حســین عامریان با اشــاره به 
بحــث پرداخــت دیــون دولت در 
قالب واگذاری شرکت های دولتی به 
صندوق های بازنشستگی اظهار کرد: 
برآورد ما این است که دیون دولت به 
صندوق فولاد ابتدا باید به طور دقیق 
در این زمینه حسابرسی شود. برآورد 
حدودی و نسبی ما این است که رقم 
دیون دولت به صندوق بازنشستگی 
کارکنان فولاد به رقمی بیش از ۹۰هزار 
میلیارد تومان رسیده است که باید باز 
هم این رقم بروزرســانی دقیق تری 
شــود.  وی ادامه داد: ما در این زمینه 
مانند سایر صندوق های دارای طلب از 
دولت، برنامه های لازم جهت تحویل 
شرکت های آماده واگذاری دولت را 
داریم، اما متاسفانه امسال مجلس در 
بودجــه، ردیف مربــوط به رد دیون 
دولــت بــه صنــدوق را به صورت 
مشخص می دید و ما نیز در مجموعه 
مدیــران صندوق در این مورد تلاش 
بســیاری کردیم اما این اتفاق نیفتاد 
و امســال بعید است از طرف دولت 
شــرکت هایی را به عنوان رد دیون و 
بدهی دولــت تحویل بگیریم. با این 

حال در تلاش هستیم تا با ادامه رایزنی 
میان دولت و نمایندگان مجلس این 
اتفاق برای سال آینده رخ دهد و در این 
جهت به حسابرسی جدیدی جهت 
بروزرسانی دقیق دیون ادامه خواهیم 
داد.  مدیرعامل صندوق بازنشستگی 
کارکنان فولاد ادامــه داد: این را باید 
مدنظــر قرار دهید کــه باید در زمینه 
محاسبه کســری ها و دیون صندوق، 
محاســبات اکچوئری و تخصصی 
نیز انجــام پذیرد. در چهارچوب این 
محاســبات اکچوئری آنچه بیش از 
رد دیون مهم اســت، بحث تضمین 
دولت است. دولت باید تعیین کند و 
بگوید که اگر صندوق فولاد مشکلی 
داشت، به مقدار معینی از این مشکل 
را پوشــش می دهم. بخشــی از این 
دیون باید پرداخت شود تا ما به عنوان 
متصدیان صندوق فــولاد بتوانیم از 
منابــع داخلی خود صنــدوق تامین 
مالــی را انجام دهیم.  وی با بیان اینکه 
»امســال حدود ۱۰ درصد نسبت به 
ســال قبل باید بیشتر از منابع داخلی 
صندوق در جهت پرداخت تعهدات 
صندوق اســتفاده کنیم« اظهار کرد: 
امســال حدود ۶۰درصد از تعهدات 
صندوق بازنشستگی فولاد را دولت 
تقبــل می کنــد و ۳۰-۴۰درصد آن 
را خود صنــدوق باید تقبل کند. این 
۳۰-۴۰درصد باری بر دوش صندوق 
فولاد اســت که در صورت رد دیون 
دولت می توانیــم بدون اتکا و نیاز به 

کمک دولت خود آن را تقبل کنیم. 
عامریان در پاســخ به ســوالی 
زیــان ده  شــرکت های  پیرامــون 
تابعه صنــدوق فولاد جــواب داد: 
شــرکت هایی که به طــور عمده در 
مجموعه شــرکت های تابعه ما زیان 
ده بوده انــد، عمدتا از اضافه شــدن 
زیان هایشان جلوگیری به عمل آمده 
است. همچنین اکثر شرکت های تابعه 
ظرف همین چندماه که تیم مدیریتی 
جدید مستقر شده است، به نقطه سر 
به ســری از نظر سود و زیان رسیده و 
دیگر زیان ده محسوب نمی شوند. ما 
روند زیان ده بودن شرکت ها را متوقف 
کردیم و پیش بینی مان این است که تا 
پایان سال جاری دیگر شرکت زیان ده 
در مجموعــه شــرکت های تابعه و 
پشتیبان صندوق بازنشستگی فولاد 
نداشته باشیم. حتی می توانیم پیش بینی 
کنیــم که حتی برخی شــرکت های 
زیان ده تا آخر ســال جاری ســودده 
نیز خواهند شد. مدیرعامل صندوق 
بازنشستگی فولاد در ادامه با تاکید بر 
مسئله رسیدگی به تعهدات صندوق 
به بازنشستگان و به ویژه تعهدات باقی 
مانده، افزود: ما اخیرا توانستیم بحث 

همسان سازی را با منابع موجود تا حد 
زیادی انجام دهیم. بخشی نیز متعلق به 
مهر سال ۱۳۹۹ تا پایان ۱۴۰۰ است که 
امیدواریم به زودی با منابعی که وصول 
خواهد شد،  پرداخت تعهدات باقی 
مانده همسان ســازی انجام شــود. 
همچنین در زمینه معوقات مربوط به 
خدمات درمانی تا پایان امسال تمامی 
تعهدات صندوق در زمینه بیمه درمانی 
به روال عادی بازخواهد گشت. وی با 
اشاره به بحث اخیر مطرح شده درباره 
فساد صورت گرفته در مدیریت قبلی 
صندوق بازنشستگی کارکنان فولاد 
و رقم ۱۰هــزار میلیارد تومان مطرح 
شده در این زمینه، اظهار کرد: برآورد 
حداقلی ما از فساد صورت گرفته در 
صندوق بازنشســتگی فولاد آن رقم 
اســت اما تخمین ما بیش از این رقم 
بوده اســت. فساد البته به دو شکل در 
سازمان های بزرگ رخ می دهد؛ یک 
نوع فســاد ایجابی اســت و یک نوع 
فساد سلبی. فســاد ایجابی بیشتر در 
شــرکت های تابعه صندوق رخ داده 
و در درون بدنه صندوق بازنشستگی 
چندان شــاهد این نوع فساد نبودیم. 
به هرحــال در اکثــر شــرکت های 
اقتصادی مرتبط با صندوق این فساد 
مشــاهده شده اســت. بخشی از این 
پرونده ها جزء پرونده های کیفری بوده 
است که دستگاه های قضایی و امنیتی 
مســتقیم ورود پیدا کرده اند و بخشی 
از آن هــا را خود مــا احصاء کردیم و 
بــه زودی در این زمینه دوباره پرونده 
تشکیل داده و پیگیری قضایی خواهیم 
کرد. مدیرعامل صندوق بازنشستگی 
فولاد با تاکید بر اینکه »فســاد سلبی 
صــورت گرفته در صندوق فولاد که 
در دورن خود فضای این صندوق رخ 
داده، سنگین تر است« اظهار کرد: مقام 
معظم رهبری نیز بیشــتر روی بحث 
فســاد سلبی تاکید داشته اند که بیشتر 
مربوط به مســئله »ترک فعل« است. 
ضربه ای که بحث »ترک فعل« مدیران 
در ایــن مجموعه با عدم نظارت ها و 
عدم اقدام ها انجام داده اند، به مراتب 
بســیار شــدیدتر از مفاسد ایجابی و 
اختلاس ها در مراتب پایین تر مربوط 
به صندوق و شــرکت ها بوده است. 
اتفاقی که اکنون در جهت جلوگیری 
از افزایش زیان شرکت صورت گرفته 
و اکنون به مرحله ای رسیدیم که تلاش 
می شــود تا مجموعه سودده شود، از 
محل همین جلوگیری از همین ترک 
فعل ها واقع شــده است.  وی با بحث 
درباره مسئله فساد سلبی و مقابله با آن 
در آینده گفت: بیش از آنکه دنبال آن 
باشــیم که در گذشته چه اتفاقی افتاد، 
باید بیشتر به دنبال آن باشیم که بفهمیم 

چطور می توان از حوادث مشــابه در 
آینده جلوگیری کرد و جلوی مســیر 
تکرار فساد را گرفت. لذا نیازی نیست 
که دقیقا ببینیم چه مقدار فســاد اعلام 
می شود یا اعلام بکنیم، بلکه بحث بر 
سر این است که ما تلاش کنیم جلوی 
ترک فعل ها و مفاسد را بگیریم. در این 
زمینه چند آیتــم و مورد باید رعایت 
شود که اولین آن ها استفاده و گزینش 
افراد پاکدســت در مجموعه است. 
فسادستیزی شرط و گام اول است و 
در این زمینه وسواس زیادی به خرج 
دادیم. حال در این مسیر ممکن است 
اتفاقاتی نیز پیــش بیاید ولی درحال 
نظارت هســتیم. برای مثال صندوق 
بازرســی مشخصی نداشت که برای 
آن ایجاد شــد. مورد دیگر این بود که 
بسیاری از شرکت ها فاقد نهاد بازرسی 
بودند که برای همه آن ها واحد بازرسی 
ایجاد و طراحی شد.  عامریان با اشاره به 
اینکه یکی از گزینه های مقابله با فساد 
در مجموعه فولاد بحث جریان افشا 
و اصطلاحا »سوت زنی« است، گفت: 
در چهارچوب فرآیند سوت زنی هر 
کسی می تواند وارد فضای سایت های 
تهیه دیده شــده شود یا با یک تماس 
همراه با دریافت کد بتواند اطلاعاتی 
را درباره مفاســد به طور دقیق مطرح 
کنــد و این اطلاعات تا بالاترین مقام 
وزارت خانه نیز می رود. به این ترتیب 
پس از اعلام فساد در یک شرکت تنها 
مدیر آن مجموعه متوجه نمی شود تا 
احتمال زد و بنــد نیز به وجود بیاید، 
بلکه تا بالاترین ســطوح مدیریتی از 
یک رویداد مربوط به فســاد یا گمان 
درمــورد فســاد مطلع و ایــن اخبار 
پیگیری می شوند. لذا فعال شدن این 
ابزارهای جدید و مجامع در راستای 
مقابله با فساد و شفافیت می تواند در 
از وقوع اتفاقات مشابه جلوگیری کند. 
مدیرعامل صندوق بازنشستگی 
فولاد در پایان طی پاسخ به این سوال 
که »در راســتای شــفافیت و عبور از 
فرآیند تصدی گری به ســهام داری، 
از طریق واگذاری شرکت های تابعه 
در بــورس چه اقداماتی در مجموعه 
صندوق بازنشستگی فولاد صورت 
گرفته است؟« اظهار کرد: ما بنا داریم 
تا پایان سال جاری چهار شرکت مهم 
را آمــاده ورود به بــورس کنیم. این 
چهار شــرکت شامل مجموعه هایی 
مثل شرکت معادن اسفندقه، شرکت 
دخانیات ایران، ســنگ آهن مرکزی 
ایران و شــرکت دالاهو است. این ها 
مجموعه هایی هســتند که اگر تا آخر 
امسال در بورس واگذار نشوند، قطعا 
مقدمات واگذاری گســترده آن ها در 
بورس در همین سال انجام می پذیرد.
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